
z á p i s 

ze 3, zasedání Vědeckého koleg ia pedagogiky a psy chologie ČSAV, 

konaného dne 25 . září 1991 v zaseda cí místnosti VŮOŠ 

Přítomni: M. Bri chcín, Z. Bureš, D. Čapková, Z. Helus, J. Janou

šek, J. Kotásková, V. Kulič, J. Mareš, P. Mohapl, 

Z. Novák, R. Palouš, V. Pařízek, J. Pelikán, J. Prucha, 

P. Říčan, M. Sedláková, V. Smékal, J. Srnec 

Omluveni: V. Břicháček, A. Heretik, M. Hrabovský, J. Kotásek, 

J. Pešková, I . Štúr, J . Vantuch 

---------------------------------------------------------------

Zasedání zahájil a pruběh jednání řídil předseda kolegia 

J. Janoušek. Uvítal vše chny přítomné a seznámil je s návrhem 

na změnu programu, spočívající v zařazení informací o meziná

rodní komeniologické konferen c i na začá t ek jednání. Přivítal 

též kooptovaného člena kolegia P. Říčana. 

1/ Informace o konání mezinárodní vědecké konferen ce na téma 

"Odkaz J. A. Komenského a výchova člověka pro 21. století" 

Úvodní informaci k tomuto bodu podala D. Čapková, která 

seznámila přítomné s hlavními zásadami organiza ce tét o konfe

rence a informovala též o jejím základním obsahovém zaměření. 

Konstatovala, že hlavní myšlenka konference - odkaz J. A. Ko

menského a jeho význam pro dnešek - bude projednávána z pohle

du ruzných vědních disciplín. V další části svého vystoupení 

podala D. Čapková ptehled tematických okruhů a plánovaných 

sekcí. Následovalo vystoupení R. Palouše, který zdůraznil nut

nost zapojení kolegia nejen z hlediska příprav této konference, 

ale zapojení v průběhu celého "Roku vzdělání". Konstatoval též, 

že tato konference není pouze záležitostí lokální nebo čistě 

jen komeniologickou, ale je výročím UNESCO, akcí federální vlády 

a záležitostf celé české du chovnosti. Připravovaná konferen ce 

musí být dle R. Palouše velká nejenom počtem účastníků, ale 

především svým duchovním obsahem. V této souvislosti je třeba 
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zdůraznit, že J. A. Komenský by neměl zůs t a t antikvitou, byt 

jakkoli ceněnou, ale živým, aktuálním poselstvím, jež může 

v dnešní době nás, ale i c elý svět velmi aktuálně oslovi t . 

v závěru svého vystoupení R. Palouš doporučil, aby na příštím 

zasedání kolegia byly projednány možnos t i konkré t ního zapojení 

VKPP do příprav. 

2/ Vědecké záměry Pedagogického ústavu ČSAV, Psychologického 

ústavu ČSAV a Ústavu pedagogi ckých a psychologických výzkumů 

při PF UK 

V úvodu t oho t o bodu jednání vystoupili nejprve s informa

tivními sděleními ředitelé jednotlivých ústavů - písemný pod

klad je přílohou tohoto zápisu. 

V následující diskusi byly projednány otázky budoucnosti 

komeniologických výzkumů v PŮJAK ČSAV, způsobu přidělování 

a řešení akademický ch a resortních grantů, návrh společné data

banky vědeckých a výzkumných ústavů v oborech pedagogika a 

psychologie, otázka manažerské činnosti v těchto oborech, pro

blematika výraznějšího zapojení kolegia do utváření vědní po

litiky, náměty na změny v obsahu studia v oboru psychologie a 

pedagogika, problematika odlivu pracovníků z některých akade

mických pracovišt. Dále byly diskutovány otázky vzájemné spo

lupráce mezi jednotlivými ús t avy, jakož i možnosti získávání 

další ch grantů ( např. ministerstvo zdravotnictví, ministerstvo 

hospodářství, ministerstvo prá ce a so c iálních věcí, Středo

evropská univerzita). Byla konstatována potřeba vytvoření celo

státní grantové agen t ury. Dále bylo konstatováno, že kolegium 

nemá možnosti realizova t vše chny potřebné návrhy v iniciování 

a koordinaci vědecké činnosti, jakož i v kontaktu s grantovými 

agenturami. Bylo by proto zřejmě žádoucí, aby v rámci kolegia 

byly vytvořeny příslušné komise (pro přípravu podkladů, pro 

publikační činnost, pro meziústavní a mezioborové kontakty atd.). 

V průběhu jednání bylo též konsta t ováno, že následující čle-

nové kolegia pracují v grantový ch agenturách: V. Smékal v 

grantové agentuře ČSAV, J. Mareš v ministerské radě ministerstva 

školství, mládeže a tělovýchovy ČR. 
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Vět šina diskutují c í ch členů vyjádřila uspokojení s pre

s en t ovanými věde ckými záměry jednotlivý ch pracovišt a podpoři

la návrh na zas t oupení kolegia v současný ch i budou c ích granto

vých agen t urách. 

K o 1 e g i u m 

bere na vědomí informa ce o věde ckých záměrech jednotlivých 

ús t avů a ukládá sekre t ariá t u zjis t it možnos t i uplatnění gran

t ovýc h přihlášek s psychologi ckou t ematikou v rám c i grantové

ho sys t ému S tředoevropské univerzi t y. 

3/ Projednání návrhů na udělení vědeckých hodností 

V. Kebza předložil k projednání návrh na udělení vědecké 

hodnosti "kandidá t psychologick ý ch věd" 

PhDr. Karlu Hovorkovi za kandidátskou disertační práci na téma 

"Praktické využití poznatků o kreativitě" 

a návrhy na udělení vědeckých hodností "kandidát pedagogických 

věd" 

PhDr. Pavlu Prunnerovi za kandidátskou disertační práci na té

ma "K utváření hodnotové orienta ce budoucích učitelů" 

PhDr. Karlu Tupému za kandidátskou disert ační práci na téma 

"K didaktickým problémům málotřídních škol" a 

PhDr. Miloslavě Žákové za kandidá t skou disertační práci na téma 

"Motiva c e činnos t i dobrovolného vedoucího v dětské organizaci" 

Po seznámení se s obsahem vše ch pra cí a průběhem obhajob 

k o 1 e g i u m 

uděluje jednomyslně PhDr. K. Hovorkovi vědeckou hodnost 

"kandidát psychologických v ěd" 

PhDr. P, Prunnerovi, PhDr, K. Tupému jednomyslně a PhDr. M. 

Žákové většinou hlasů vědeckou hodnost "kandidát pedagogických 

věd". 

4/ Zprávy z prezídia 

Členové kolegia se seznámili se zápisy z 8,,9.,10. a 11. zase

dání prezídia ČSAV. 
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5/ Kontrola zápisu 

Zápis ze 3, zasedání byl schválen bez připomínek. 

6/ Rózné 

a) J. Mareš informoval VI< o semináři k 70tinám V. Kuliče na 

téma "Psychologie učení a poznávání", který se konal dne 

11. 9, 1991· 

b) J. Mareš dále informoval kolegium o připravovaném semináři 

k problematice psychického poškozování nemocných 

zdravotnický mi pracovník y , který se bude konat dne 6.12.1991 

od 9,30 hod. v Lékařském domě. 

c) V. Kebza podal informaci o změně ve způsobu realizace zahra

ničních cest na pracovištích ČSAV. Návrhy na zahraniční cesty 

budou projednávány v radě pracovišt ČSAV pro zahraniční 

styky za účasti zástupců kolpgia. Za VKPP byly delegovány 

k tomuto jednání D. Čapková za obor pedagogika a J. Kotásko

vá za obor psychologie, 

d) V. Kebza informoval o změně postupu v udělování čestných 

plaket ČSAV a cen ČSAV. Tato informace byla zaslána též 

ředitelům a Vědeckým radám pracovišt ČSAV 

e) Příští zasedání VKPP se bude konat dne 13. listopadu 1991 

od 10 hod. ve Výzkumném ústavu odborného školství. 

Schválil: 

Zapsal: PhDr. V. Kebza, CSc, 

k't,. ,c..l-z, ~-i.,c..., v 
čle\o/espondent ČSAV J. Janoušek 

předseda 

Vědeckého kolegia pedagogiky 
a psychologie CSAV 


